

## ***EL PAÍS VALENCIÀ: TERRA D'ACOLLIDA PER MES DE 100 XIQUETS I XIQUETES SAHRAUIS A L'ESTIU DE 2025***

Per fí, ja tenim data d'arribada de xiquets i xiquetes sahrauís, i serà el proper dijous 17 de juliol. Les associacions membres de MOVAPS (Moviment valencià de solidaritat amb el poble sahrauí de València i Castelló), ja estan preparades i han apostat un any mes pel programa d'acollida que acostarà al País Valencià mes de 100 xiquets i xiquetes sahrauís. Concretament 63 menors vindran a Valencia i Castelló; mentre que 48 menors vindran a Alacant.

El programa vacances en pau d'enguany, organitzats per les distintes associacions, està recolzat pels Ajuntaments de Xirivella, Quart de Poblet, Paterna, Valencia, Foios, La Vall d'Uxò-Vilavella i Castelló de la Plana, ajuntaments compromesos amb la defensa dels drets humans del poble sahrauí i amb la garantia de donar cada any partides econòmiques de subvencions, per aquest programa i per a altres de cooperació al desert refugiat sahrauí en Tindouf (Algèria).

El programa Vacances en Pau, es humanitari però també es un programa educatiu perquè ofereix un intercanvi de cultura on hi ha molt d'aprenentatge. Els xiquets i xiquetes son allunyats de les extremes temperatures i poden diagnosticar malalties que als campaments no es possible. Va començar als anys 80 però al País Valencià va ser als 90 quan les associacions, van demanar els primers ambaixador sahrauís.

Recordem, que els xiquets i xiquetes sahrauís dels campaments, son instal·lats en el desert de Tindouf des de que van nàixer. El conflicte sahrauí, que enguany compleix 50 anys, s'arrosga des de 1975, quan Espanya va abandonar el Sàhara i va signar els acords tripartits que donaren el territori, al Marroc i a Mauritània. Aquest últim país, va abandonar la seu part, entregant als sahrauís al 1979. Des d'aquell moment continua la cruenta situació que a deixat als sahrauís en un estat de divisió i oblit fins a la data.

Es calcula que dels quasi 200.000 persones refugiades que malviuen en el exili, el 30% son xiquets i xiquetes entre 0 i 14 anys, vora 60.000 i d'aquesta xifra, 4000 xiquets/xiquetes, estan dins de l'edat beneficiaria per a poder eixir en vacances, entre 8 i 12 anys.

L'alimentació poc diversificada i desequilibrada, fa que la població infantil junt a dones embarassades, siga un grup d'elevada vulnerabilitat amb moltes malalties associades a una nutrició deficient. La precarietat de les instal·lacions i les temperatures extremes, acompanyen diàriament a una població que arrossegua la major crisis humanitària dels últims anys.

El pròxim dissabte 19 de juliol, tindrà lloc la “Trobada sahrauí de xiquets i xiquetes sahrauís” a Castelló, serà el principi de moltes activitats preparades per a gaudir d'un estiu que servirà també per a dir que aquests petits i petites, volen un Sàhara Lliure i que no desitgen viure en guerra.

Benvinguts xiquets i xiquetes es temps d'estivejar en Pau!!!!

*Comissió Vacances en Pau 2025 – Movaps*

*M. Ester Montalbán – Sergio Fernández*

---

**LA COMUNIDAD VALENCIANA: TIERRA DE ACOGIDA PARA MÁS DE 100 NIÑOS Y NIÑAS SAHARAUIS EN EL VERANO DE 2025**

Por fin, ya tenemos fecha de llegada de los niños y niñas saharauis, y será el próximo jueves 17 de julio. Las asociaciones miembro de MOVAPS (Movimiento valenciano de solidaridad con el pueblo saharaui de Valencia y Castellón), ya están preparadas y han apostado un año más por el programa de acogida que traerá a la Comunidad, más de 100 menores saharauis. Concretamente 63 menores vendrán a Valencia y Castellón; mientras que 48 menores vendrán a Alicante.

El programa Vacaciones en Paz de este año, organizado por las distintas asociaciones, está apoyado por los Ayuntamientos de Xirivella, Quart de Poblet, Paterna, Valencia, Foios, La Vall d'Uxò-Vilavella y Castelló de la Plana, ayuntamientos comprometidos con la defensa de los derechos humanos del pueblo saharaui y con la garantía de dar cada año partidas económicas de subvenciones, para este programa y para otros de cooperación en el desierto refugiado saharaui en Tinduf (Argelia).

El programa Vacaciones en Paz, es humanitario pero también es un programa educativo porque ofrece un intercambio de cultura donde hay mucho aprendizaje. Los niños y niñas, están alejados de las extremas temperaturas y pueden diagnosticar enfermedades que en los campamentos no es posible. Comenzó en los años 80 pero en Valencia y Castellón, fue en los 90 cuando las asociaciones, pidieron los primeros embajadores saharauis.

Recordemos, que los menores saharauis de los campamentos, permanecen en el desierto de Tinduf desde que nacieron. El conflicto saharaui, que este año cumple los 50, se remonta a 1975, cuando España abandonó el Sáhara y firmó los acuerdos tripartitos que dieron el territorio, en Marruecos y en Mauritania. Este último país, abandonó la lucha, entregando a los saharauis la zona en 1979. Desde ese momento continúa la cruenta situación que azota a los saharauis en un estado de división y olvido hasta la fecha.

Se calcula que de los casi 200.000 personas refugiadas que malviven en el exilio, el 30% son niños y niñas entre 0 y 14 años, cerca de 60.000 y de esta cifra, 4000, están dentro de la edad beneficiaria para poder salir en vacaciones, entre 8 y 12 años.

La alimentación poco diversificada y desequilibrada, hace que la población infantil junto a mujeres embarazadas, sea un grupo de elevada vulnerabilidad con muchas enfermedades asociadas a una nutrición deficiente. La precariedad de las instalaciones y las temperaturas extremas, acompañan diariamente a una población que arrastra la mayor crisis humanitaria de los últimos años.

El próximo sábado 19 de julio, tendrá lugar el "Encuentro saharaui" en la población de Castelló y será el principio de muchas actividades preparadas para disfrutar de un verano que servirá también para decir que estos pequeños y pequeñas, quieren un Sáhara Libre, que no desean vivir en guerra.

Bienvenidos chiquillos y chiquillas es tiempo de veranear en Paz!!!

*Comissió Vacances en Pau 2025 – Movaps*

*M. Ester Montalbán – Sergio Fernández*